

国家社会科学基金 QK2255168



CHINESE  
JOURNAL OF  
LAW

2  
2023

中  
國  
法  
學  
研  
究  
院

中国社会科学院法学研究所 主办

## 第四十五卷第二期(总第二六五期)

2023年3月

### · 数字法学专题 ·

- 数据确权的误区 ..... 周汉华 (3)  
数据公平利用的法理反思与制度重构 ..... 丁晓东 (21)  
数字人权规范构造的体系化展开 ..... 高一飞 (37)  
算法透明层次论 ..... 安晋城 (52)

### · 2022年《法学研究》论坛专题 ·

- 老龄社会婚姻规则多元论 ..... 鲁晓明 (67)  
个人所得税法上年龄非中性的实现  
——以老年人生存权益的保障为核心 ..... 汤洁茵 (83)

### 论防卫人的救助义务

- 自由分配视角下的正当防卫与先前行为 ... 赵雪爽 (100)  
论刑事远程审判的制度规制 ..... 崔永存 (118)

### 自然资源资产国家所有权委托代理的

- 法律性质 ..... 汪志刚 (136)

- 连带债务发生明定主义之反思 ..... 张定军 (154)

### 许可权抑或禁止权：广播组织权的

- 权能研究 ..... 王 迂 (172)

- 仲裁协议主观范围理论的重构 ..... 陈杭平 (189)

- 一致解释原则的功能及适用要件 ..... 彭 岳 (207)

封面题字：吴应武

# CHINESE JOURNAL OF LAW

(Bimonthly)

Vol. 45, No. 2, March 2023

## CONTENTS

Misconceptions about the Confirmation of Data Rights .....	ZHOU Hanhua	(3)
Jurisprudential Reflections on and Institutional Reconstruction of Fair Use of Data .....	DING Xiaodong	(21)
Systematic Expansion of the Construction of Digital Human Rights Norms .....	GAO Yifei	(37)
Hierarchy of Algorithmic Transparency .....	AN Jincheng	(52)
Diversification of Marriage Rules in an Aged Society .....	LU Xiaoming	(67)
Realizing the Non-neutrality of Age under the Individual Income Tax Law .....	TANG Jieyin	(83)
On the Obligation of a Defender to Rescue .....	ZHAO Xueshuang	(100)
On the Institutional Regulation of Remote Criminal Trial .....	CUI Yongcun	(118)
Legal Nature of Agency by Agreement Applicable to State Ownership of Natural Resource Assets .....	WANG Zhigang	(136)
Reflections on the Explicitness of the Occurrence of Solidary Obligations .....	ZHANG Dingjun	(154)
Right to Authorize or Right to Prohibit; Study on the Content of a Broadcasting Organization's Right .....	WANG Qian	(172)
Reconstruction of the Subjective Scope of Arbitration Agreement .....	CHEN Hangping	(189)
Function and Application Requirements of the Principle of Consistent Interpretation .....	PENG Yue	(207)



法学研究公众号



社科期刊网

ISSN 1002-896X  
CN 11-1162/D

国内代号：2-528  
国外代号：Bm164

ISSN 1002-896X



9 771002 896236

03>

国内定价：70 元